
TEATRLIL� 101 

OLAN1)E2ff LA 01)EON 
Henk SCHOLTEN 

Henk Scholten, directorul Institutului Olandez de Teatru d in  Amsterdam, după ce a 
studiat mai întâi istoria şi apoi teatrul la Universitatea de Nord din Groningen, Henk 
Scholten, critic de teatru şi dramaturg, s-a stabilit în nord, lucrând ca director artistic şi 
economic în cadrul mai multor companii teatrale. 

În 1 987 s-a mutat în sud, unde a devenit directoru l Teatrului Zuidland d in  Terneuzen. 
Între ani i  1 992-1 998, a fost director al următoarelor organizaţi i :  Fonds voor de 
Podiumkunsten; PodiumKunstWerk; Fonds voor Amateurkunst. 

În 1 998 a fost director al City Theatre din Utrecht (Stadsschouwburg Utrecht). Aici 
a devenit cunoscut pentru aşa-numitul model Utrecht, o structură de colaborare care 
implica atât companiile de teatru cât şi sălile de spectacol din oraş. A organizat festivaluri 
internaţionale cu teatre din Europa Centrală şi de Est (Paradisul pierdut şi Paradisul 
regăsit) şi a fost fondatorul programului internaţional "Vrede van Utrecht", dedicat relaţiei 
d intre artă şi conflictul social. 

În ultimii douăzeci de ani, Henk Scholten a fost membru al Consil iului Naţional de 
Artă şi al Consil i ilor de Artă din Groningen, Haga şi  Utrecht. Henk Scholten este directorul 
Institutulu i  Olandez de Teatru, Amsterdam, din ianuarie 2007. 

Acum aproape 40 de ani ,  în 1 969, s-a petrecut ceva care a infl uenţat în 
mare măsură istoria contemporană şi starea actuală a teatru lu i  olandez. Este vorba 
despre "Tomato Action". 

La Amsterdam Stadsschonnburg ,  cel mai important teatru din ţară , studenţii 
la actorie , tinerii actori şi dramaturgi au aruncat cu roşi i  în actorii de pe scenă. 
Doreau ca teatrul să capete un caracter politic mai pronunţat. Vroiau ca actorii să 
fie mai responsabi l i .  Vroiau o legătură între teatru şi societatea în continuă 
transformare. Vă spun acestea pentru că schimbările asupra contextu lu i  şi structurii 
teatru lu i  olandez care au urmat după "Tomato Action" au dus în alte d i recţii 
evenimentele de astăzi şi îi conferă teatru lu i  olandez un loc, aparte şi unic în 
comunitatea teatru lu i  internaţional . Vă voi spune mai multe despre acest loc, dar 
permiteţi-mi mai întâi să spun câteva cuvinte despre mine şi despre Institutul 
Olandez de Teatru . 

Am fost prezentat corect drept d irectorul Institutul Olandez de Teatru, dar 
ocup această funcţie doar de la începutu l lu i  2007. Timp de 30 de ani  am lucrat în 
sistemul teatral ca actor, dramaturg , regizor, critic. Această experienţă în domeniul  
teatral mă ajută să duc la bun sfârşit misiunea Institutu lu i  de Teatru : să susţină 
teatrul olandez şi comunităţile de dansatori; să fie un centru de cercetare a 
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trecutu lu i ,  prezentului şi vi itorulu i  teatru lu i  olandez din perspectivă naţională şi 
internaţională. Asta înseamnă că organizăm expoziţi i ,  publ icăm cărţi, note 
informative, reviste şi încurajăm dezbateri despre artişti sau între artişti şi politicieni 
şi, nu în ult imul rând, suntem ca-organizatori pentru programe de schimb de 
experienţă ca această "Săptămâna Olandeză" la Teatrul Odeon.  

Dar să ne întoarcem la 1 969, la "Tomato Action". În acea vreme, scena 
teatru lu i  olandez era formată d in  numai 8 compani i  în oraşele mari şi în regiun i .  
Mari sau mij loci i ,  acestea prezentau piese din repertoriul  internaţional şi uneori 
olandez, dar fără a avea un sti l propriu sau o tradiţie proprie. Această l ipsă a unei 
tradiţi i puternice în ani i  ş i  secolele de dinainte a fost unul d intre motivele pentru 
care, după "Tomato", situaţia s-a putut sch imba atât de rapid şi de radical .  

La sfârşitul ani lor '70, la 1 O an i  după "Tomato", două d intre cele opt mari 
compani i ,  au dispărut. Dar mult mai important, cel puţin 20 de compani i  noi , mai 
mici dar independente au fost fondate. Unele erau puternic orientate politic. O a 
doua categorie de compani i lucra strâns cu comunitatea - ca teatrul pentru copi i  
al faimosulu i  Werkteater - care avea reprezentaţii în închisori , spitale sau în propriul 
cort de circ cu care mergea în turneu prin toată ţara . 

A treia categorie de grupuri şi regizori artistici era probabi l  şi cea mai 
importantă . Ei au schimbat într-adevăr felu l  în care se făcea teatru şi în care se 
juca. Nu este uşor de expl icat cum, dar deşi lucrau în d iferite forme şi d i recţi i ,  ceea 
ce aveau în comun era faptu l  că vroiau ca teatrul să fie transparent şi sincer. 

Această nouă generaţie a respins principiul lu i  Stanislavski despre i luzie. 
Actorul ,  în opinia lor, încă mai interpretează un rol , dar în acelaşi timp arată clar 
că face acest lucru şi  de ce îl face în acest fel .  

Acest nou mod de a juca presupunea o comunicare directă cu  publ icu l ,  
ceea ce se putea realiza doar în săli de dimensiun i  ma i  reduse. Aşa că în ani i  '70 
şi '80 s-a înregistrat o renaştere şi o creştere rapidă a aşa numitelor "cutii negre", 
teatre mici unde actorii şi spectatorii aveau practic un spaţiu comun.  În acelaşi 
timp, teatrul de stradă şi apoi teatrul cu o locaţie specifică a devenit foarte popular. 
Aceasta în mare parte datorită nenumăratelor posibi l ităţi pe care le ofereau pentru 
comunicarea adevărată cu audienţa. 

Din păcate, nu este vreme acum să intru în detal i i le istoriei ultimelor deceni i ,  
aşa că, în câteva cuvinte, o să trec în revistă situaţia de faţă. Trebuie făcute totuşi 
câteva observaţi i .  

Primul lucru care trebuie menţionat este că an i i  şaptezeci ş i  optzeci au dat 
naştere mimei, o variantă specific olandeză a unei mişcări teatrale conceptuale şi 
nu narative. Până acum, mima a fost o sursă de reînnoire ,  nu numai în cadrul 
acestei d iscipl ine, ci şi pentru teatru în genera l .  Viefalt, spectacolul pe care îl puteţi 
vedea la Teatrul Odeon , este un bun exemplu în acest sens. 

De asemenea, este foarte important faptu l că noile tendinţe au fost preluate 
de către academi i le de teatru . Cursuri le clasice de teatru şi dans încă mai există, 
bineînţeles, dar cele mai multe şcol i  se concentrează asupra teatrului contemporan 
şi mimei ,  ş i  asupra dansulu i  modern . Rezultatul este că teatrul devine un flux 
constant de noi generaţii de artişti în căutarea noului şi mai puţin a tradiţiei . 



În special în ani i  nouăzeci, acest lucru a creat probleme. Pe de o parte, 
companii lor cu un repertoriu mai larg le l ipseau regizorii şi actorii noi şi au început 
să piardă legătura cu publ icul larg .  Pe de altă parte, generaţia mai tânără a devenit 
oarecum dezorientată. Generaţia la putere era formată din "aruncătorii" de roşi i ,  
ad ică cei care au reînnoit teatrul .  Astfel că cei tineri nu mai aveau predecesori pe 
care să î i  d istrugă şi , fără să îşi "omoare" predecesori i ,  nu le era uşor să preia 
controlu l .  

O ultimă remarcă se referă la situaţia societăţii olandeze. În timpul ani lor 
optzeci , şi mai ales în timpul ani lor nouăzeci , totul părea să fie foarte l in iştit. N u  
existau prea multe confl icte sociale sau probleme politice ş i ,  ca rezultat, teatrul 
şi-a pierdut caracterul imperios. Acest lucru s-a schimbat în ultim i i  ani în urma a 
două întâmplări tragice. Prima a fost asasinarea lu i  Tim Forthyn, un politician 
populist de extremă dreapta care devenise foarte cunoscut printre straturile sociale 
inferioare olandeze. Cea de-a doua întâmplare a fost asasinarea lu i  Theo van 
Gogh ,  regizor de fi lm şi de teatru , de către un tânăr extremist musulman. 

Aşadar, unde ne aflăm acum,  după aproape 40 de ani de la "Tomato Action" 
şi după cinci ani de la prima crimă politică din Olanda din ultimi i  300 de ani? 

Teatrul pol itic s-a întors, cu un număr în creştere de dramaturgi care scriu 
despre problemele politice şi sociale. 

Regizorii artistici din generaţia ,.After-Tomato", precum Johan Simons, lvo van 
Hove şi Theu Boermans se află la conducerea marilor compani i .  Au avut succes 
în transpunerea sti lu lu i  transparent olandez de joc pe marea scenă, lucru care, în 
opinia mea, este principalu l  motiv pentru succesul lor internaţional .  

Diversitatea este încă principala calitate a teatrulu i  olandez. În fiecare stagiune, 
Institutul Olandez de Teatru strânge informaţii despre peste o mie de producţi i noi 
în domeniul  teatrulu i  dramatic, teatru lu i  muzica l ,  dans şi mimă, teatru lu i  de tineret, 
teatru lu i  cu o locaţie specifică şi multe fuziun i  între aceste categori i .  

Nu ştiu ce va aduce vi itoru l .  Ceea ce văd este că generaţia tânără, artiştii cu 
vârste între 25 şi 30 de ani, consideră diversitatea ca pe ceva deja existent. N u  
încep cu principi i ,  c i  profită d e  oportunităţi .  Lucrează deopotrivă pentru scena mare 
şi pentru cea mică , pentru copii şi pentru adulţi , fac teatru de repertoriu ,  lucrează 
şi cu dramaturgi şi îşi dezvoltă propriul  sti l .  

Oameni i  mai  în vârstă, cei ca mine, se întreabă : care este motivul pentru care 
ei fac teatru? 

Răspunsul lor: motivul nostru este teatrul însuşi şi nu ne grăbim să descoperim 
ce înseamnă acest lucru . 

Teatru l ca supriză. 
Şi poate că acesta este cel mai bun lucru pe care teatrul olandez poate să îl 

ofere. 
Vă mulţumesc foarte mult pentru atenţie. 
Vă mulţumesc foarte mult pentru această oportunitate. 

(Transcrierea conferinţei lui Henk Scholten, susţinută la Teatrul Odeon, luni, 26 noiembrie 2007.) 


